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Májové tradice
Pálení čarodějnic - původ a historie
Pálení čarodějnic patří k doposud velmi živým zvykům. Filipojakubská 
noc z 30. dubna na 1. května bývala jednou z magických nocí, kdy prý 
měly zlé síly větší moc než jindy. O půlnoci před sv. Filipem a Jakubem, 
kdy měly zlé síly moc škodit lidem, se daly nalézt četné poklady. Aby se 
hledající před silami bránil, musel mít při sobě květ z kapradí, svěcenou 
křídu a další předměty. Lidé věřili, že v povětří poletuje spousta čaroděj-
nic, které se slétají na sabat. Proto se této noci říká „noc čarodějnic“.
Čarodějnice se před sabatem natíraly kouzelnými mastmi, s jejichž 
pomocí pak mohly na košťatech létat. Taková košťata prý bývala 
zhotovena z jasanového dřeva, vrbových a březových proutků. Při reji 
byla volena královna sabatu, která potom vládla hostině a tanci - „čaro-
dějnickému kolu“ – to se tančilo pozpátku. Jídla vypadala sice lákavě, 
ale byla bez chuti a nezahnala hlad. Nesměl chybět ani kotel plný žab  
a hadů stejně jako nádoby s jedy. Čarodějnice se tu, jak lidé kdysi věřili,  
s oblibou proměňovaly ve vlky, psy a jiná zvířata a vyprávěly si, co 
všechno zlého se jim od posledního setkání podařilo lidem natropit.
Víra v nečisté síly, stará jako lidstvo samo, se časem proměnila v pově-
ru, že ďábel může moc na zemi uplatňovat pouze prostřednictvím 
lidí - čarodějnic a někdy i čarodějů. Zvláště staré ženy bývaly často 
podezřívány ze spojení s ďáblem a před uhranutím jimi se venkované 
bránili rozmanitými praktikami. Na ochranu před čarodějnicemi se na 
vyvýšených místech pálily ohně. 
Ochrana úrody a dobytka se zejména soustředila na noc filipojakub-
skou, kdy se vesničané chránili především proti čarodějnicím, které 
očarovávaly a tak poškozovaly dobytek i úrodu. 
Čarodějnice však nebyly jen zlé, těch, které znaly tajemství bylin, uměly 
zahánět nemoci a napravovat zlomeniny si lidé vážili. V některých jazycích 
dokonce slovo čarodějnice znamenalo „moudrá žena“. Bylinkářky - vědmy 
se vyznaly v tajích přírody. Věděly mnoho o působení rostlin, hub, kame-
nů, kovů, drahokamů, ale i barev a vůní. Jejich poznatky, někdy zdánlivě 
nesmyslné a bláznivé, přispěly mnohdy k užitečným vědeckým objevům. 
A tak stará „přírodní magie“ ovlivnila lékařství, chemii, biologii a fyziku. 
Kromě bab bylinkářek působili jako léčitelé i kováři a jejich manželky. Když 
kovářovy kleště vytáhly bolavý zub, hned přispěchala kovářka s hojivým 
obkladem. Ani tyto hodné „čarodějnice“ to ale neměly lehké. Většina z nich 
se ve středověku stala obětí „honu na čarodějnice“. Miliony nevinných žen 
byly odsouzeny a upáleny na hranicích po celé Evropě, ale i v Americe.
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Lásky čas
Květen je pod vlivem planety 
Venuše, ta je pojmenovaná 
podle bohyně lásky, štěstí, jara 
a milostné poezie. Nikdo už 
nikdy nezjistí, zda to byla řím-
ská Venuše, řecká Afrodita, 

slovanská Lada či nějaká jiná bohyně lásky, která 
vedla ruku Karla Hynka Máchy, když psal pro-
slulé verše: Byl pozdní večer - první máj - večerní 
máj - byl lásky čas. Hrdliččin zval ku lásce hlas, 
kde borový zaváněl háj. A protože trocha poezie 
nikoho nezabije, vžil se v Praze hezký zvyk nosit v 
prvomájový podvečer k soše tohoto romantického 
básníka kytičku květů. Při té příležitosti se milenci 
zastaví pod rozkvetlou třešní (nebo břízou), pro-
tože, jak praví lidová moudrost, dívka na prvního 
máje nepolíbená do roka uschne. Májové oslavy 
tedy nebyly jen záležitostí vesnice, ale pronikly 
i do měst. Známé jsou například tradiční jarní 
studentské slavnosti - majálesy.
Máje - tradice lásky
Stavění máje - v předvečer 1. května se ještě dnes 
vypravují chlapci do lesa, aby tu usekli co nej-
vyšší stromek (myslivci a ochránci přírody to asi 
nevidí rádi) a udělali z něj do rána staročeskou 
májku, tradiční symbol jara. Smrček, jedličku 
nebo borovici oklestí a špičku ozdobí věnci, šátky, 
květinami, pentlemi a fáborky. Celou noc májku 
bedlivě hlídají, protože by jim ji mohli přespolní 
podříznout a ukrást. Takovou ostudu by nikdo 
nepřenesl přes srdce. Kromě těchto obecních 
májů, které se stavějí na návsi, vztyčují někdy 
mládenci menší májky - vyzdobené břízky - před 
domy svých dívek.
1. května nad ránem bylo také v některých kra-
jích zvykem vysypávat chodníčky lásky. Pěšinky 
z písku, vápna, pilin, otrub nebo kukuřičného 
šustí, spojily domy zamilovaných dvojic. Mnohdy 
tak vyšlo najevo, co mělo některým očím zůstat 
utajeno a bylo „veselo“.
Nejstarší známý doklad o stavění máje je z roku 
1422, kdy za postavení máje dostal hoch odměnu a 
to ruku děvčete. Na základě postavení máje a vzá-
jemného slibu bylo manželství uznáno církevním 
soudem na pražském hradě a dne 23. června 1422 
byla slavena svatba.

Den matek 
8. 5. (druhá květnová neděle) - jestli existuje 
nějaký skutečně mezinárodní svátek, je to Den 
matek. V něm se zrcadlí jedinečnost a nepostra-
datelnost ženy ve společnosti. Z toho vyplývá, že 

tento svátek je svátkem převzatým. Ale jistě mi 
dáte za pravdu, když prohlásím, že ho máme rádi, 
jako by byl náš odjakživa.
Z pramenů historie
Svátky, které tak či onak vzdávaly hold ženám, 
mají ve světě dlouhou tradici. Už ve starém Řecku 
vzdávaly poctu ženám – dárkyním života. I poz-
ději se svátek matek uznával například v Anglii, 
kde se uctívala tzv. Mateřská neděle (Mothering 
Sunday). Myšlenka, aby se tento den oslavoval 
mezinárodně a pravidelně, vznikla ve 20. století. 
Mělo se tak dít na počest Anny Reevers Jarvisové, 
která celý život bojovala za práva matek. To bylo 
v roce 1907 a o pět let později vyhlásil tehdejší 
prezident USA Woodrow Wilson první oficiální 
oslavu Dne matek, konající se o druhé květno-
vé neděli. V našich končinách měl Den matek 
poněkud pohnuté osudy. Začal se slavit v roce 
1923 na popud Alice Masarykové, ale s přícho-
dem komunismu ho vytlačil Mezinárodní den 
žen (MDŽ). Jen v některých rodinách se tradice 
květnové neděle udržovala navzdory oficiálním 
nařízením vládnoucí ideologie. Svobodně jsme 
se k oslavování květnového Dne matek vrátili až 
po roce 1989.
Popřejte maminkám
Všechny maminky a to myslím nejen ty součas-
né, ale i dříve narozené si zaslouží ke dni matek 
nějakou menší pozornost, kterou může být hezká 
kytička a bonboniéra.

Krajská rada KSČM VYSOČINA a Jihočeská 
krajská rada KSČM společně s Obecním úřa-
dem v Mnichu srdečně zvou občany na tradiční 
Setkání u partyzánského památníku v Mnichu, 
které se uskuteční při příležitosti 62. výročí 
osvobození ČR a tragických události v Mnichu 
v pondělí 8. května 2007 od 9 hod.

Program: Položení věnců k památníku, slav-
nostní projev místopředsedy ÚV KSČM s. 
Čeňka Miloty, hymny, Internacionála, kulturní 
pořád.
Občerstvení pro účastníky zajištěno. 
Zvláštní autobus pojede po trase: Dačice 
(7.30), Slavonice (7.45), Staré Město p. L.(7.55), 
Nová Bystřice (8.10), J. Hradec (8.25) a Nová 
Včelnice (u kostela v 8.45 hodin). 

Město Nová Včelnice zve všechny v úterý 
8. května 2007 od 11 hodin na slavnostní 
pokládání věnců u památníku obětem války 
u zámku.
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Informace ze zastupitelstva
Informace ze 6. zasedání Zastupitelstva města 
Nová Včelnice, konaného dne 28. března 2007

Zastupitelstvo města schválilo: 
- Závěrečný účet města  se schodkem ve výši  
11 747 950,- Kč a zprávu o přezkoumání hospo-
daření za rok 2006 bez výhrad.
- Zprávu o výsledcích inventarizace majetku města 
a zprávu o likvidaci majetku Města Nová Včelnice 
za rok 2006.
- Rozdělení zlepšeného výsledku hospodaření za 
rok 2006 Základní školy a Mateřské školy Nová 
Včelnice dle návrhu.
- Obecně závaznou vyhlášku Města Nová Včelnice 
č. 1/2007 - Požární řád.
- Smlouvu o smlouvě budoucí č.: E.ON,: 
4906264/1 o zřízení práva odpovídající věcné-
mu břemenu: „Čechova ulice – rozšíření sítě 
NN pro rodinný dům ing. Pavla Vaňka „parc. 
č. st. 306, 238/30 a 237/2 ve vlastnictví Města 
Nová Včelnice. 

- Společnosti ETKO, s r.o. 
zakoupení zemního stroje 
UNC 750 včetně příslušen-
ství za celkovou cenu 586 646,- Kč včetně DPH od 
firmy ZST Kupka Jindřichův Hradec. 
- Poskytnutí zálohy společnosti ETKO, s r.o. na 
úhradu DPH z faktury na dodání UNC 750 ve výši 
93 666,- Kč. Vrácení  zálohy společnosti ETKO, 
 s r.o. se uskuteční převodem peněz na účet města 
nejpozději do 01.08. 2007.
- Finanční příspěvek  Místní organizaci ČSSD 
Nová Včelnice ve výši 3 000,- Kč.
- Zakoupení gymnastického přeskokového stolu 
Tělovýchovné jednotě, oddílu sportovní gymnasti-
ky, Nová Včelnice  ve výši  70 000,- Kč. 

Zastupitelstvo města  rozhodlo:
- O avalu /směnném ručitelství / Blankosměnky za 
úvěrem poskytnutým společností  ETKO s r.o. za 
čtyřletý úvěr na nákup UNC ve výši 492 980,- Kč 
– ČSOB, a.s. Jindřichův Hradec.

INFORMACE OD FIRMY
TESCO  J. HRADEC
Dopisem ze dne 19.3.2007 své zákazníky společ-
nost TESCO s.r.o. Jindřichův Hradec informo-
vala o zvýšení poplatků za uložení odpadu. Dle 
zákona o odpadech č.185/2001 Sb., § 48 přílohy 
č.6 se od 1.1.2007 zvyšují poplatky za uložení na 
skládku takto:

Komunální odpad - o 100,-Kč/t
původně 300,-Kč/t  >>>  nyní 400,-Kč/t
Ostatní odpad - o 100,-Kč/t
původně 300,-Kč/t  >>>  nyní 400,-Kč/t

za TESCO s.r.o., jednatelé společnosti Tomáš 
Jindra a Petr Branda

OzNáMENÍ
Oznamujeme občanům, že v letošním roce došlo 
ke změně placení poplatku za psa. Poplatek již 
nebude vybírán prostřednictvím České pošty 
– SIPO, ale je nutné ho uhradit hotově v pokladně 
městského úřadu v Nové Včelnici. Děkujeme za 
pochopení.                                       Finančníodbor

SušákY NA OkNECH
Předkládáme stanovisko „hasičů“ k problému 
sušáků prádla na požárních pásech obytných 
domů.
Mezi jednotlivými požárními úseky panelového 
domu jsou vytvořeny svislé a vodorovné požární 
pásy, které při požáru omezují jeho šíření mezi 
požárními úseky. Jejich umístění a provedení řeší 
ustanovení čl.8.4.10 a 7.2.5 ČSN 730802. 
Sušáky prádla instalované na obvodové zdivo 
domů nebo na konstrukce oken jsou zkrátka 
nepřípustné a to z jednoho prostého důvodu 
- prádlo či jiné prostředky zavěšené na sušáku 
a splývající někdy až do oken bytu pod bytem, 
ke kterému sušák patří, je snadným a účinným 
prostředkem k přenosu požáru ze spodního 
bytu do horního. Je tím naprosto eliminována 
funkce požárních pásů. Instalace sušáků a jejich 
provozování v místech požárních pásů tedy není 
přípustná.
Dle  písemného stanoviska  Hasičského 
záchranného sboru Jihočeského kraje se jed-
ná o porušení požárních předpisů (čl. 8.4.10 a 
7.2.5 ČSN 730802).                         NebeskáP.
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Jarní členská schůze
Suchém - červnový rekondiční pobyt byl zaměřený na 
cvičení, v září je Mgr. Fejt seznámil se sociálními zákony, 
delegáty OS a KS s nimi seznámil ing. Palaugari.
Další část zprávy byla věnována finančnímu krytí čin-
nosti MO. Ing. Kratochvíl zde poděkoval za finanční 
příspěvky Města Nová Včelnice a Obcí Žďár, Dívčí 
Kopy a Vlčetínec. Příspěvky jsou využívány na dopla-
tek nákladů na vstupné a dopravu, částečně na jubilea. 
Závěr zprávy byl věnován záměrům pro rok 2007. 
Jubilea, HD v Jihlavě, zájezdy na HOBBY, „heligonky“ 
v Budíškovicích, zájezd na Novohradsko a na divadlo 
do Týna nad Vltavou, 10x na plavání do Třeboně, na 
podzim posezení s „Panelačkou“, účast členů na rekon-
dičním červnovém pobytu na Suchém, ve spolupráci 
s OV zajišťování sociálního poradenství  a zapojení 
do aktivit souvisejících s komunitním plánováním v 
regionu Jindřichohradecka. Závěr zprávy byl věnován 
problematice dvojího členství a tím dvojích dotací. 
Následovala zpráva revizní komise přednesená paní 
Marií Štanglovou a diskuse, ve které vystoupil pan 
Kalenda se zkušenostmi z Dačic a pozval přítomné na 
setkání „heligonkářů“ v Budíškovicích. 
Paní Helena Klasnová, předsedkyně Svazu sdružujícího 
60.000 členů informovala o schválené dotaci od MZ ČR, 
která byla opět snížena a bude se to dotýkat i okresu 
Jindřichův Hradec. Finance jsou základem činnosti, 
věnovat pozornost je třeba dotacím a grantům Kraje a z 
EU. Šanci mají velké organizace - je třeba se spojovat a ne 
vyvolávat spory - to ničemu neprospívá. Ze Stanov STP 
v ČR, o.s. byla vypuštěna pasáž týkající se Klubů a nyní 
záleží na každé organizaci jak si problém vyřeší. Státní 
dotaci ale nelze čerpat 2x na stejnou osobu. Popřála všem 
hodně zdraví a úspěchů v práci MO.
Pan Šída hovořil o akcích v roce 2006 a záměrech v 
roce 2007. Připomněl, že stojí za zamyšlení problém, 
že v organizaci s 250 členy na akce je třeba běžně 
doplnit v průměru 10 nečlenů.
Starosta Města pan Hřebík se vyjádřil ke vzniku samo-
statné organizace SPCCH a uvítal to jako konkurenci, 
která by měla přispět ke zlepšení práce, vyjádřil se k 
problémům Nové Včelnice a odpověděl na dotazy. 
Paní Míchalová hovořila o organizaci SPCCH, pan 
Ing. Kratochvíl opět zdůraznil souvislost dotací a výše 
účastnických poplatků, které se dělením zvýší. Paní 
Škvorová se zmínila o „příspěvku na péči“ a na závěr 
diskuse pan Holický informoval o dotacích ze Svazu 
(od MPSV ČR a MZ ČR) a z Kraje pro okres v roce 
2006 a problémech v roce 2007, pokud dotace nebude. 
Připomněl, že na plavání musí mít účastníci sebou 
zelený průkaz člena MO STP. Následovaly doplňovací 
volby a schválení usnesení, které přednesl pan Jaroslav 
Kalkus. Pan Ing. Kratochvíl pak jednání ukončil, násle-
dovalo občerstvení a posezení, při kterém měla hlavní 
slovo jako obvykle „Panelačka“.                     J. Holický

SVAZ TĚLESNĚ POSTIŽENÝCH
v České republice - občanské sdružení 
Místní organizace v Nové Včelnici

Ve čtvrtek 23. března 2007 se opět sešli 
členové MO STP na své pravidelné jarní 
členské schůzi. Jako obvykle je vítala 
„Panelačka“, která jim pak po skončení 
jednání opět zahrála. Jednání se zúčastnilo 140 z 256 
členů MO STP, kteří mezi sebou uvítali zvlášť milého 
hosta - předsedkyni Svazu paní Helenu Klasnovou, 
starostu Města pana Jaroslava Hřebíka, paní Hanu 
Škvorovou a pana Roberta Kalendu, předsedu MO 
STP Dačice zastupujícího i krajský a okresní výbor STP 
- členové jej zatím znali spíše jako „heligonkáře“. 
Jednání zahájil a řídil předseda MO STP pan Ing. Josef 
Kratochvíl. V úvodu přítomní uctili památku 4 členů, 
kteří nás od minulé ČS opustili - paní Jany Fenclové, 
pánů Karla Koníčka, Františka Lukeše a Jana Tabaje. 
Pak si vyslechli zprávu o činnosti a hospodaření orga-
nizace  v roce 2006 a záměry pro rok 2007. V jejím 
úvodu se seznámili s nově přijatými členy v minulém 
období, s organizačními informacemi týkajícími se 
členství v jedné z největších organizací STP v Jihočes-
kém kraji, s činností a se změnami funkcionářského 
aktivu, které pak při volbách schválili. V závěru byla i 
zmínka o skutečném důvodu zrušení klubu SPCCH v 
ČR při loňské výroční členské schůzi MO STP.
 Další část zprávy byla věnována krátkému zhodno-
cení činnosti MO STP v minulém období. Činnost 
naší organizace je dlouhodobě zaměřena na návštěvy 
a přání jubilantům. Loni naše nejstarší členka paní 
Milada Kratochvílová oslavila krásných 100 let. Jubilea 
zajišťuje paní Marie Tymová s desítkáři, loni navštívili 
také 2 dlouhodobě nemocné členy MO.  Pozornost v 
souladu s naším posláním věnujeme také sociálnímu 
poradenství jak skupinovému tak i individuálnímu. 
Uplynulý rok byl atypický tím, že byl schválen a vstoupil 
v platnost zákon o sociálních službách a balíček dopro-
vodných zákonů, vyhlášek a nařízení. Jako obvykle 
o aktuálních změnách na výroční členské schůzi in-
formovala paní Škvorová, na listopadovém posezení 
základní informaci podal pan Jan Holický, který podle 
zájmu a potřeby je zájemcům o pomoc vždy k dispo-
zici. Další oblastí činnosti MO jsou zájezdy.  Dobře je 
organizuje pan Milan Šída - 53 členů MO jelo 6x do 
Horáckého divadla v Jihlavě, uspořádali jsme zájezd 
do Českých Budějovic na HOBBY, na „heligonky“ 
organizované panem Kalendou v Budíškovicích a do 
Týna nad Vltavou na otáčivé hlediště na hru „Večer 
tříkrálový“, pro nezájem byl zrušen zájezd do Karlových 
Varů. Dlouhodobě organizujeme zájezdy na plavání do 
Třeboně, od října se každý měsíc jezdí do „wellnesscen-
tra Aqvua viva“ - plavání zajišťuje paní Marie Štanglová. 
Členové se účastnili týdenních pobytů u Povolných na 
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kuličkiáda poprvé
Konečně pořádně vysvitlo sluníčko a všechny nás 
vylákalo ven. Nás, členy kulturní komise, toto počasí 
vyzvalo k uspořádání kuličkiády společně s oslavou 
Dne Země, který se slaví 22. dubna. Kuličkiády 
se mohl zúčastnit opravdu každý, protože soutěž 
byla rozdělena do tří kategorií podle tělesné výšky, 
nikoliv podle věku.  Sešli jsme se ve čtvrtek 5. dubna 
2007 v 15 hodin u skautské klubovny. 
A jak to všechno dopadlo?  V kategorii do 120 cm 
obsadil 1. místo Aleš Macura jako jediný účastník 
této kategorie. Ve druhé kategorii od 120 cm do 160 
cm 1. místo získal Tomáš Mařík, 2. místo Karel Bar-
va a  3. místo obsadil Tomáš Bareš. Poté následovala 
děvčata, která obsadila 4. místo, a to Mirka Pilařová, 
5. Lucka Pilařová a 6. Kamila Macurová. V kategorii 
nad 160 cm obsadil 1. místo Michal Pivko, 2. místo 
získal Jaroslav Hřebík ml. a 3. místo Filip Kopřiva, 
4. místo obsadil Zdeněk Brus st., 5. místo Jan Pivko, 
6. místo Tomáš Brus, 7. místo Pavel Štangl, 8. místo 
Radek Štefl a 9. místo obsadil Zdeněk Brus mladší. 
Každý z umístněných obdržel diplom a cenu.
Kdo chtěl, mohl si také zahrát špačka nebo vyzkou-
šet chůzi na chůdách. 
Poděkování patří nejen zúčastněným soutěžícím, 
ale také sponzorům kuličkiády – paní Antonii 
Cigánikové, panu Dušanu Cigánikovi a Ing. Pavlu 
Šímovi – pojišťovna Allianz.
Těšíme se na setkání s kuličkami zase příští rok. 

ZakulturníkomisiMarieDavidová

Na výroční členské schůzi základní organizace ČZS 
v Nové Včelnici, která se konala 15. 3. 2007 byli při-
vítáni zástupci Městského úřadu místostarosta Ing. 
Pavel Šíma a paní Hana Škvorová a náš instruktor Ing. 
Ladislav Zahradník, člen Republikové rady ČZS.
Český zahrádkářský svaz si letos připomíná 50. výročí 
svého založení. Vznikl v roce 1957 a v Nové Včelnici 
již během pěti let působil zakládající výbor místní 
organizace ve složení František Vilímek, úředník 
v Partexu a kapelník tovární mistr Fuksa, vedoucí 
Konzumu Viedermann, školník Josef Kupka, Ernest 
Setunský, mistr odbor. výcviku a Josef  Ďupal.
Vznikla první kolonie U trati a zájem o zahrádkář-
skou činnost stoupal, a tím narůstal i počet zájemců 
o přidělení parcel na zahrádku. Během let bylo 
založeno sedm kolonií se 68 parcelami,  většinou na 
okrajové a nekvalitní půdě. Avšak péčí a neúnavnou 
prací byly natolik zkultivovány, že se na nich pyšní 
stovky ovocných stromů, keřů a jiných rostlin, a tak 
přispívají i ozdravění životního prostředí.
Snahou prvních zahrádkářů bylo vypěstovat co 
nejvíce zeleniny a ovoce k doplnění nedostatečně 
zásobeného trhu.
Během let prošel ale „Svaz“ řadou změn v návaznosti 
na měnící se politickou, společenskou i ekonomickou 
situaci. V poslední době provedla místní organizace 
ČZS jako první na našem okrese převod zahrád-
kářské půdy od Pozemkového fondu na jednotlivé 
uživatele. Byla to záslužná práce předsedy Ing. Josefa 
Garguláka. Organizaci bylo na zasedání Územního 
sdružení v J. Hradci uděleno čestné uznání za pří-
kladnou reprezentaci ČZS. Po zprávě předsedy Ing. 
J. Garguláka se rozvinula debata o situaci v místní 
organizaci, o organizačních změnách ve Svazu, o 
problémech v koloniích, o nových vyhláškách, např. 
o evidenci studní apod.
V závěru nás seznámil Ing. Ladislav Zahradník o 
změnách a problémech, které přinesla hospodářská 
situace a promítl barevné diafilmy o šlechtění nových 
odrůd, o výstavách a životě organizací. 
Současně byl zakládajícímu členu místní organizace J. 
Ďupalovi udělen Republikovou radou Pamětní list.
Poznámkadopisovatele
Předchůdcem svazu ČZ byly počátkem minulého 
století vznikající okrašlovací spolky. Nejinak tomu 
bylo i v Novém Etynku, kde vznikl v roce 1902, 
tedy před 105 roky. Jeho hlavní náplní byla péče o 
veřejnou zeleň. Uvádím jen některé akce: Byl vzorně 
udržován zámecký park „Palatovka“. Okrasné keře 
a stromy byly evidovány a označeny jmenovkami, 
pěšiny sypané pískem, rovněž tak i Šibenný vrch 
jako přírodní park pohodlně přístupný i maminkám 
s kočárky, stezky ošetřovány pro pohodlnou chůzi až 

Opečováván byl i Mlýnský rybník s ostrůvkem. Ten 
byl lákavým místem nejen pro rybáře, ale za letních 
večerů i místem pořádání „Benátské noci“. Veselá 
zábava na lodičkách kolem osvětleného ostrůvku. 
Tyto akce patřily už do činnosti ochotnického spolku 
a Sokola.
Jednou z posledních akcí okrašlovacího spolku před 
50 léty společně s tehdejším MNV a základní školou 
byla úprava Nádražní ulice. Za bouřlivého nesouhlasu 
některých majitelů domků byly zrušeny nevzhledné 
předzahrádky a v celé ulici po obou stranách vysázeny 
javory. Dodnes však čeká Nádražní ulice na dostavbu 
chodníků na jižní straně.
V plánu byla i přestavba „návsi“ na sídlišti Hliněnka 
na městský park, ale z nedostatku financí k tomu 
dosud nedošlo.                                           Josef Ďupal

zahrádkáři sněmovali
k pískovišti a parketu u staré lípy. 
Lavičky k odpočinku tam vydržely 
nepoškozené řadu let.
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odnést spoustu zajímavých zkušeností. Zkusit jak 
zdatní jsou v aerobiku, zjistit, že angličtina hrou 
je zábava, uvolnit se pomocí jógy, naučit se něco 
ze sebeobrany, upéct si pár palačinek, ochutnat 
výborné sypané  čaje, dozvědět se něco o ekologii, 
změřit jaké mají IQ, zajít si na kosmetiku, zkusit 
své dovednosti v sudoku. Žáci devátých ročníků 
si mohli zkusit jaké to je být v roli učitelů. Několik 
z těch odvážnějších se vydalo na první stupeň 
učit malé děti. 
Všem se tento den velmi líbil, doufáme že se tento 
projekt bude opakovat i příští rok.

PetraVetýškováaJanKaška

Matematický klokan
V pátek 16.3. řešili žáci naší školy mezinárodní 
matematickou soutěž Matematický klokan. 
Soutěžilo se ve čtyřech kategoriích: Cvrček - 2. a 
3. třída, Klokánek - 4.a 5. třída, Benjamín - 6.a 7. 
třída, Kadet - 8. a 9. třída
Chválíme všechny zúčastněné žáky za chuť řešit 
úlohy zaměřené na logické myšlení. Vítězům 
blahopřejeme.
Výsledky :
Kategorie Cvrček
1. Jan Šprincl - 2. třída
2. Marie Šlapanská - 3.B
3. Marek Bednář - 3.A
Kategorie Klokánek
1. Roman Soukup - 5.A
2. Martin Kolář - 5. B
3. Markéta Strejčková - 4. A
Kategorie Benjamín
1. Tomáš Mařík - 6.A
2. Ondřej Václavíček - 7.A
3. Sandrik Bednář - 7.A
Kategorie Kadet
1. Stanislav Štangl - 9. B
2. Radek Houška - 9. B
3. Eliška Nováková - 9.B

Mgr.MilanBašta

Recitační soutěž
Dne 27. března 2007 se ve školní knihovně konala 
recitační soutěž.
Zúčastnili se žáci 3. – 7. tříd. V 1. kategorii sou-
těžili žáci 3. a 4. tříd, ve 2. kategorii 5. – 7. tříd.
V 1. kategorii se na 1. místě umístil Zdeněk Didek, 
na druhém místě se umístila Tereza Dlouhá a 3. 
místo obsadila Nikola Míchalová.
Ve 2. kategorii první místo obsadila Kateřina 
Doležalová a Andrea Šárková. Na druhém místě 
se umístila  Barbora Jeníková a Adéla Plavcová.  
3. místo nebylo uděleno.
Naše výkony hodnotily paní učitelka Kvapilová, 
Novotná a Sedláková.
Všem se soutěž moc líbila a za účast jsme dostali 
sladkou odměnu.

KateřinaDoležalová,MichaelaJelínková

Den podle ámose
Dne 29. března se v naší základní 
škole uskutečnil projekt „Den podle 
Ámose“. Žáci druhého stupně školy 
si při netradičním vyučování mohli 
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Pěvecká soutěž
Na I. stupni ZŠ se ve středu 21. března hledala novovčelnická superstar. Organizací soutěže 
i role poroty se ujali žáci 4. třídy. Porota se snažila přistupovat k hodnocení objektivně. 
Měla velmi těžkou úlohu - zvolit toho nejlepšího zpěváka či zpěvačku. Jednotlivé účastníky 
povzbuzovala a dodávala jim odvahu.  Dokázala pobavit diváky svými vtipnými převleky 

Okresní zeměpisná olympiáda
Ve středu 21. března proběhlo v Jindřichově Hrad-
ci okresní kolo Zeměpisné olympiády základních 
škol a víceletých gymnázií.
Naši školu reprezentovali tři žáci - vítězové škol-
ního kola, kteří se v konkurenci ostatních škol 
vůbec neztratili.
V kategorii A (6. třídy) se Tomáš Mařík umístil 
na 4. místě. V kategorii B (7. třídy) Sandrik Bed-
nář obsadil 5. místo. V kategorii C (8. a 9. třídy) 
obsadila Daniela Slipková 5. místo.
Všem účastníkům blahopřejeme a děkujeme za 
vzornou reprezentaci školy.        Mgr.MilanBašta

Výlet do Prahy
Dne 4. dubna 2007 jsme jeli na vyhlášení ankety 
SUK 2006. Jeli jsme svým autobusem. V Kamenici 
nad Lipou jsme se zastavili pro děti z kamenické 
školy. Anketa se konala v Památníku národního 
písemnictví na Strahově. Děti z Kamenice tam 
hráli divadlo z knížky Staré pověsti české a morav-
ské od Aleny Ježkové. Když se rozdaly všechny 
ceny, mohli jsme získat podpisy od známých 
spisovatelů a ilustrátorů například od Ivony Bře-
zinové, Martiny Drijverové, Vlastimila Vondrušky, 
Renáty Fučíkové, Daniely Krolupperové či Petry 
Braunové. Po skončení  nás čekalo překvapení. 
Přijela za námi paní spisovatelka Alena Ježková. 
Předali jsme jí náš dárek – modrožluté tričko 
s nápisem naší knihovny a průkazku. Pak nás 
Alenka provedla Prahou. Nakonec jsme skončili 
v MacDonaldu na Václavském náměstí. Tam jsme 
měli chvíli rozchod a šupajdá do autobusu. Cestou 
zpátky jsme skoro všichni spali, a tak nám cesta 
rychle utekla. Byl to moc hezký a naučný výlet. 
Děkujeme paní knihovnici Marii Davidové a paní 
učitelce Mgr. Daniele Šímové.

BáraKalkusováaŠárkaLinsmaierová

Temelín
Dne 26. 3. 2007 se žáci 9. tříd vydali na exkurzi do 
jihočeské jaderné elektrárny Temelín. Vyjeli jsme 
ráno v 8 hodin a cesta nám utekla velmi rychle. Po 
příjezdu do Temelína nás zavedli do informačního 
centra, kde nám promítli několik filmů o jaderné 
elektrárně a podali nám základní informace o cho-
du elektrárny. Poté jsme si prohlédli a vyzkoušeli 
funkční modely elektrárny.
Exkurze byla velmi zajímavá a poučná. Děkujeme 
za její zprostředkování paní učitelce Dvořákové a 
paní učitelce Vaněčkové.

EvaProcházkováaNikolaSvobodová

a poznámkami. Hlavní úkol však ležel na soutěžících. U některých se objevilo trochu té trémy, která se 
jim snažila jejich výkon pokazit, ale všichni s ní bojovali statečně. 
Soutěžící byli rozděleni do dvou kategorií 1. – 3. třídy a 4. - 5. třídy. V první kategorii vyhrála Marie 
Šlapanská z 3.B. Druhé místo obsadila  Denisa Raušová ze 3.B. Na třetím místě se umístila Klára 
Koutníková z 1.A. 
Vítězkou druhé kategorie byla jednoznačně Lenka Košlerová z 5.A. Druhé místo patřilo Tereze Opelkové 
a Tereze Dlouhé ze 4.A. Třetí byla Sabrina Bednářová z 5.A.                                                 JitkaSedláková
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námi sice až na druhý pokus (občas prostě něco
nevyjde), ale důležité je, že přišla a my jsme se
hnedmohlyzačítvyptávat.ZpočátkubylaEvička
trošku zdrženlivá, ale s přibývajícím časem se
rozpovídala.
Víš, proč jsme si tě vybraly mezi aktivní děti?
Asi proto, že hraju na violoncello. Jinak nevím.
Tak nám zkus říct, co všechno děláš ve volném 
čase a všem to bude jasné, proč?
No, cvičím, čtu si, chodím na aerobik,  hraju na 
violoncello, skládám si písničky nebo si píšu třeba 
i nějaké básničky a příběhy.
A nemáš náhodou kousek příběhu nebo bás-
ničku na ukázku?
Doma mám, a tak když je najdu, tak je přinesu. 
Jak tě napadlo psát povídky a básničky?
Protože když jsem měla neštovice, tak jsem 

i různé melodie. Třeba k filmu Noc na Karlštejně 
nebo k písničce Holubí dům. 
Víme, že už máš i  hudební úspěchy.
Největší  úspěch jsem měla teď v březnu, kdy jsem 
s komorním triem postoupila z 1. místa v okresním 
kole do krajského kola soutěže Základních umělec-
kých škol. To se konalo v Písku, a tam se naše komor-
ní trio umístilo na 3. místě. V triu hraju společně s 
Alžbětou Krninskou a Josefem Müllerem.
Kolik jste hráli skladeb a jak vám to dohromady 
ladí?
Hráli jsme celkem 5 takových neznámých skla-
deb. Ladí nám to docela dobře, ale jenom když 
si položíme správně prsty na hmatník. Jinak je to 
falešné a zní to hrozně.
Ty nemáš úspěchy jenom v „hudebce“, ale i v 
aerobiku, je to tak?
No, dvakrát jsem se zúčastnila Aerobik marathónu 
v Jindřichově Hradci, jednou jsem byla třetí a 
jednou asi šestá. 
Co tě baví víc aerobik nebo violoncello?
Je to těžké rozhodnutí, asi tak nastejno.
Myslíš, že by z tebe mohla být spisovatelka, 
skladatelka nebo snad tanečnice?
Spisovatelka ani skladatelka určitě ne. Leda, že 
bych to měla jako koníčka. Možná by se mi líbila 
ta tanečnice, ale jenom možná.
A co by tě tedy lákalo?
Architektka.
To je zajímavé, jak jsi na to přišla?
Doma jsme měli na počítači takovou hru, kde se 
staví domy a to mě hrozně bavilo, takže si myslím, 
že bych mohla být architektka.
Jak ti jde škola a máš nějaký oblíbený předmět?
Docela dobře, zatím jsem měla jenom samé jed-
ničky. Nejvíc mě baví tělocvik.
A co kamarádky?
Nejvíc kamarádím s Veronikou Berounskou.
Máš staršího bráchu, jak spolu vycházíte?
Někdy dobře, někdy špatně, asi jako všude.
Co pro tebe znamená, že je tvůj taťka starosta?
Myslím, že je to dobře a nevadí mi to. Trošku mi 
ale vadí, že je málo doma.
Jaké byly velikonoce?
Hezké, byli jsme celá rodina v Krkonoších. Každý 
den jsme chodili na výlety.
Takže barvení vajíček nebylo?
Ne nebylo, měli jsme jenom čokoládová vajíčka, 
ale o výprask jsem nepřišla.

DěkujemezarozhovorM.Davidová,P.Nebeská

Aktivní děti
K dalšímu povídání jsme si
pozvalytéměřdesetiletouslečnu
Evičku Hřebíkovou. Přišla za

se doma hrozně 
nudila, tak mě 
napadlo něco na-
psat a docela mě 
to bavilo. Bylo to 
sice jenom krát-
ké, ale bavilo mě 
to. No a tak v 
tom teď občas 
pokračuju.
Co tě vedlo k 
tomu, hrát zrov-
na na violoncello?
Chtěla jsem původně hrát na klavír, ale to mi 
rodiče nedovolili, tak jsem začala hrát na vio-
loncello.
Jak dlouho a kde se učíš hrát?
Na violoncello hraju už třetím rokem. Jezdím 
do umělecké školy v Jindřichově Hradci k paní 
učitelce Iloně Průšové.
A není to „čelo“ náhodou větší než ty?
Ne, to teda není, no i když záleží na tom, jak si 
upravím bodec. Když si ho dám hodně vysoko, 
tak možná i je.
Musíš cvičit často?
Hraju každý den, asi tak hodinu a teď už dokon-
ce i dobrovolně. První rok mě musela mamka 
trošku honit.
Takže tě hraní baví? 
Baví. Je to docela lehké. Podle sluchu si skládám 
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Zástupceměsta,kterýje„nařadě“vnašichsetká-
ních se zastupiteli, bychom snad ani nemusely
představovat. Když se řekne „ano, je to všechno
prosímneboještěněcopřidáme…,prosímpěkně,
děkuji“atakpodobně,určitěsikaždýhnedvybaví
jednojméno.Anovtomtočíslenámnanašezvídavé
otázkyodpovídalpanDušanCigáník.
Co Vás vedlo k tomu, abyste kandidoval do 
zastupitelstva města?
Chtěl jsem pokračovat v rozdělané práci, kterou 
jsem začal již před 8 lety, kdy jsem byl vyzván 
abych kandidoval za podnikatele, a proto jsem i 
na kandidátce pravicové strany.

štěvám známých.
V jaké pracujete komisi?
V komisi pro občanské záležitosti, která má v nápl-
ni práce například zajišťování návštěv jubilantů 
našeho města nebo vítání občánků.
Stále se jenom usmíváte, máte nějaký recept na 
dobrou náladu?
To mám od narození. Říkám si, že s lepší nála-
dou jde práce snáz. I řešení problémů jde lépe s 
úsměvem.
Prošel jste již několika zastupitelstvy, můžete 
srovnat zda se práce v současném zastupitelstvu 
nějak liší od těch předchozích?
Toto zastupitelstvo je mladší a má více nápadů, 
ale jsme svázáni finančními možnostmi. Ani v 
minulých zastupitelstvech se mi nepracovalo 
špatně, ale hlavně byly lepší finanční podmínky. V 
současné době jsou prostředky omezeny zejména 
stavbou ČOV.

DěkujemezarozhovorPavlínaNebeská,
MarieDavidová

Setkání se zastupiteli
zastupitelstvo?
Moc ne, ale snažím se volné 
chvíle maximálně využít k 
cestování a k případným náv-

své. Ze začátku to bylo jednodušší, ale s přibýva-
jícím časem se člověk nad některými názory více 
zamýšlí a rozhodování je tak složitější.
Pracujete v obchodě, denně se setkáváte s míst-
ními lidmi. Obrací se na Vás jako na zastupitele 
se svými problémy?
Mockrát. Jsem lidem více na blízku a své problémy 
mi mohou říci snadněji. Já to potom tlumočím na 
zastupitelstvu.
Kdybyste měl neomezené možnosti, co byste ve 
Včelnici změnil?
V prvním případě bych urychlil výstavbu prů-
myslové zóny, aby tu bylo co nejvíce pracovních 
míst a lidé by nemuseli tolik dojíždět i stěhovat 
se za prací. Samozřejmě bych podpořil kulturu, 
hlavně rekonstrukci kulturáku. Na sportovním 
poli celkovou rekonstrukci sportovního areálu 
včetně školy.
Prohloubil bych úpravu zeleně, která má u nás 
již tak kvalitní zajištění přes pana Kupku. No a 
určitě by to byly i chodníky včetně rekonstrukce 
některých ulic.
Máte čas i na jiné věci než je zrovna obchod nebo 

Dalo by se říci, že 
jste v zastupitel-
stvu již „ostřílený 
mazák“. Znamená 
pro Vás letitá zku-
šenost snadnější 
rozhodování při 
jednáních v zastu-
p i t e l s t v u  n e b o 
bylo rozhodování 
jednodušší když 
jste jako zastupitel 
začínal?
Ona každá doba má 

ČlenkymístníorganizaceČeskéhosvazuženz
NovéVčelnicezlevaMarieŠtanglová,AlenaKot-
ková,MarieMaryškováaRůženaMíchalovápři
OkresnímpřeboruČeskéhosvazuženvkuželkách
3.2.2007vLomnicinadLužnicí.
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Výsledkový sportovní servis

J. Hradec 5:1 (Svoboda 2, Cypra L., Vašíček, Baláž)
SEMIFINÁLE
Plastica N. Včelnice – Kardašova Řečice 5:3 (Baláž 
4, Cypra T.)
FINÁLE
Plastica N. Včelnice – Lennyho Křídla 4:5 (Cypra 
T. 2, Baláž, Svoboda)
KONEČNé POŘADí
1. Lennyho Křídla N. Bystřice
2. Plastica N. Včelnice
3. Sedelská Hospoda
4. Wolf K. Řečice
5. FC Ticho N. Bystřice
6. Kasalova pila J. Hradec
7. Quizard J. Hradec
8. Skvadra Azura J. Hradec
9. FSC Marná Snaha Studená
10. Kamenice nad Lipou,
11. Dream Team J. Hradec
12. Jarošov nad Nežárkou
13. R. U. Rozmetadlo Příbraz
14. FK Plavsko
15. FC Trosky

FOTBAL
14. kolo N. Včelnice – Staré Město 4:2
15. kolo Jarošov – N. Včelnice 2:1
16. kolo N. Včelnice – Hranice 3:1
17. kolo N. Včelnice – Popelín 3:0 (Holec, Mišura, 
Cypra L.)

HOkEJBAL
ZÁKLADNí ČÁST
20. kolo N. Včelnice – Snack Dobřany 4:6
21. kolo N. Včelnice – Falcon Kročehlavy 2:4
22. kolo Olymp J. Hradec – N. Včelnice 2:0
PLAY-OFF
sobota 7.4. Olymp J. Hradec – N. Včelnice 1:4
neděle 8.4. Olymp J. Hradec – N. Včelnice 2:3
sobota 14.4. N. Včelnice – Olymp J. Hradec 2:3
neděle 15.4. N. Včelnice – Olymp J. Hradec 4:1
GYMNASTIkA
První letošní závody ve sportovní gymnastice se 
uskutečnily 24. 3. 2007 v Pelhřimově. Naše děvčata, 
i když se velmi snažila, se nemohla rovnat s polo-
profesionálními oddíly z České republiky, které se 
těchto závodů zúčastnily.
Kategorie základní stupeň: 
Šímová Anna – 22. místo – 37,570 bodů

Kategorie mladší žákyně: 
Hrubcová Aneta – 6. místo – 56,570 bodů
Hrubcová Nikola – 11. místo – 54,920 bodů
Kategorie žákyně „B“: 
Plavcová Adéla – 9. místo – 41,490 bodů
Šprinclová Kateřina – 19. místo – 37,740 bodů
Rottová Iveta – 21. místo – 33,840 bodů
Berešová Markéta – 22. místo – 32,620 bodů
Kategorie juniorek: 
Plavcová Žaneta – 5. místo – 33,340 bodů
Druhé letošní závody  se konaly 31. března 207 v Sezi-
mově Ústí. Jednalo se pouze o závody našich nejmenších 
gymnastek – přípravek a základního stupně v kategorii 
II. ročník narození 2001 a mladší.
6. místo – Klára Jelínková – 30,43 bod
15 místo – Radka Tyšerová – 26,30 bodů
21.místo – Adina Siváková – 18 bodů     Vedeníoddílu

STOLNÍ TENIS
21. kolo Soběslav B – N. Včelnice A 9:7
22. kolo S. Ústí B – N. Včelnice A 6:9
Pořadí po 22. kole:  1. Týn A, 2. Nová Včelnice A, 
3. Borovany B, 4. S. Ústí A, 5. So Studená B, 6. Třeboň 
B, 7. VS Tábor B, 8. Soběslav B, 9. České Velenice A, 
10. Týn B, 11. Třeboň C
TENIS
I letos se koncem března ve včelnické sportovní hale 
konal tenisový VELIKONOČNí TURNAJ DVOJIC. 
Účastníky  byli hráči a hráčky ve věku od dvanácti do 
čtyřiasedmdesáti let...
Účelem turnaje bylo po roce opět prověřit výkonnost 
našeho „tenisového mládí“ v zápasech s dospělými hráči. 
V každé dvojici byl jeden zkušený a jeden začínající. 
S potěšením je možné konstatovat, že výkonnostní 
rozdíl mezi nimi se opět snížil. Právě „mladí“ byli často 
rozhodujícím závažím na misce vah, které převážilo 
rovnováhu úspěchu dramatických  zápasů na jednu či 
druhou stranu. Velmi sympatické bylo také herní nasa-
zení všech účastníků bez rozdílu věku. Kupodivu během 

FuTSAL 
ČTVRTFINÁLE
Plastica N. Včelnice – Quizard 

UčebnicovýforhenddvanáctiletéhoPetraKoukala.
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celého turnaje nebyly žádné větší problémy s chováním 
hráčů (to je totiž poslední dobou velmi rozšířený jev: 
neurvalé chování mladých tenistů během zápasu). Po 
této stránce tedy byl náš turnaj na vysoké úrovni. A to 
jistě není zanedbatelná věc při výchově mladých hráčů; 
aby sport byl především zábavou a uchoval si určitou 
kulturní úroveň... 
Výsledky: 
1. Žaneta Plavcová, Oskar Plavec (N. Včelnice)
2. Martina Sýkorová, Václav Sýkora (N. Včelnice)
3. Hana Hronková ml., František Hamrozi (Pelhři-
mov, Kamenice n. L.)
4. Radka Fišerová, Míra Řezníček (Kamenice n. L., 
N. Včelnice)
5. Eva Řezková, Tomáš Řezka (Kamenice n. L.)
6. Petr Koukal, Pavel Koukal (Deštná, Kamenice)
7. Tereza Lešetická, Lenka Lešetická (Deštná, N. 
Včelnice)
Celkovou přátelskou atmosféru podtrhlo závěrečné 
předání cen spojené s posezením v restauraci „Pod 
zámkem“. Naše poděkování patří také jejímu personálu 
za vzornou obsluhu při doplňování tekutin vyžízně-
ných sportovců...                      OskarPlavec

VYTRVALOSTNÍ BĚH
Veteráni Nové Včelnice
24. 3.2007 Hervis půlmarathón 21,1 km – Praha
kat. 50 let veteráni - 9. místo Vláďa Pechek
1. 4. 2007 Mezinárodní marathón 42,195 km – Bra-
tislava
kat. 60 let senioři – 3. místo Jan Škrleta – velký osobní 
úspěch
18. 4. 2007 Jindřichův Hradec – škvárová dráha – běh 
„hodinovka“
kat. nad 56 let – 1. místo Pavel Pochobradský se star-
tovním číslem 60 a 2. místo Jan Škrleta

Zavadilová, Petra Šoterová, Šárka Valešová a Aneta 
Nováková.
Družstvo posílí i šest hostujících děvčat a při eventu-
álním postupu na MČR i výkonné starší žákyně.
Starší žákyně již tradičně patří k nejlepším 
družstvům kraje, i letos se o medailové posty 
budou snažit :   Monika Brusová, Klára Bierna-
tová, Radka Juřičková, Nikola Tlachnová, Karin 
Hambalíková, Andrea Svitáková, Bára Kučerová, 
Eliška Tůmová, Hana Houdková, Jana Řežábková 
a sestry Kořínkovy.
Mladší žákyně jsou nově vytvořeným družstvem, 
jsou velmi mladé a tak budou především získávat 
zkušenosti. Postup ze skupiny do podzimního 
finálového kola by byl úspěchem. Žáci budou sou-
středěni do jedné kategorie - tedy mezi starší žáky a 
v jejich případě půjde o individuální výkony.
O individuální výkony jde i v KP jednotlivců.
Pro žákovské kategorie má letošní sezóna vrchol na 
červnové OLYMPIÁDĚ MLÁDEŽE v Ústí n. Labem, 
vrcholem pro ostatní je MČR jednotlivých kategorií.
Všem družstvům přejeme plný úspěch!          -ek-

kVĚTNOVá ATLETIkA
NA MĚSTSkéM STADIóNu 
V NOVé VčELNICI
V druhé polovině dubna vrcholí příprava atletů 
na jarní atletická klání.
Novovčelnický tartan a příznivé počasí využívají 
k této přípravě nejen domácí adepti „královny 
sportu“, ale mohli jsme zde potkávat závodníky 
pražských oddílů – Slávie, Sparty, Spartaku Praha 
4. ligového družstva Kovošrotu, ale i mladé atlety  
z pražského sportovního gymnázia v Přípotoční 
ul. a členy několika atletických CTM.
Všichni  „finišují“ před zahájením sezóny 2007.
Ta vypukne se začátkem května.
Co bude k vidění na našem Městském stadiónu?
Neděle  6. 5. - I. kolo KP družstev  mladšího žactva  
- skupina sever
Sobota 12. 5. - I. kolo KP družstev mužů a žen  
(za účasti našich družstev)
Neděle 20. 5. - II. kolo KP družstev  juniorů, 
dorostu a staršího žactva 
První discipliny startují vždy v 10 hodin.
K vidění budou jistě pěkné výkony nejen našich 
závodníků, ale celé jihočeské špičky.              -ek-

Kdo je  na  soupisce?  Naďa 
Zikmundová,Veronika Vasičková, 
Jitka Mrázková, Jitka Matějů, Leona 
Kubů, Hana Juřičková, Klára Matz-
keová, Barbora Marešová, Markéta 
Říhová, Lucie Krištanová, Barbora 

ATLETI 
PřED SEzóNOu
Se začátkem května každoročně začíná i hlavní část 
atletické sezóny.
Družstva našeho oddílu atletiky budou bojovat o 
solidní umístění v krajském přeboru Jč. kraje.
Muži budou usilovat o umístění mezi prvními třemi 
celky, čekají je dvě kola v jarní části sezóny a finálové 
kolo na podzim. Mají ve svém středu několik výraz-
ných individualit (výškaře Mirka Zikmunda, běžce 
Robina Vohlídala, čtvrtkaře Romana Flašku, vrhače 
Pavla Vaňka) a řadu dalších výkonných atletů.
Ženy absolvují svou premiéru v KP, jistě budou 
důstojnými soupeřkami předním celkům z Jižních 
Čech i když nejlepší závodnice oddílu hostují v 
ligových družstvech.
Dorostenky jsou oddílovou prioritou, družstvo má 
nejen na vítězství v KP, ale i na solidní umístění 
mezi nejlepšími dorosteneckými družstvy v ČR!
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Pojemmíčovéhryamaláatletikajeveliceširoký
a každý si pod ním může představit cokoliv. Co
opravdu pod sebou v Nové Včelnici tento pojem
skrývá,tonámjižřekneMgr.JitkaŠprinclová,která
malouatletikuamíčovéhryvede.
Co si tedy můžeme představit pod pojmem 
„malá atletika“?
Jelikož jsem 
v mládí atle-
tiku aktivně 
provozovala 
a mám k ní 
stále dobrý 
vztah, snažím 
se jí přiblížit i 
těm nejmen-
ším. Časem 
jsem ale zjis-
tila, že děti už 
neznají šviha-
dlo, školku s 
míčem, vybí-
jenou a jiné 
pohybové hry. 
Neumí chytit míč, vyšplhat nebo udělat kotoul, 
proto tomu říkáme malá atletika, ale snažím se o 
všeobecné pohybové dovednosti.
Jaké míčové hry hrajete?
Spíše se teprve učíme vybíjenou, přehazovanou 
nebo střílíme na koš.
Jak často a kdy trénujete?
1x týdně 1 hodinu. Od září do června každou 
středu od 15 do 16 hodin.
Kolik dětí navštěvuje váš sportovní kroužek?
To je různé, na začátku školního roku se mi při-
hlásí kolem 30 dětí, hlavně prvňáčků a postupně 
to klesne na 20 vytrvalců. Hodně dětí má problém 
pravidelně někam docházet a vydržet u něčeho.
Lze na tréninky „přijít“ kdykoliv během škol-
ního roku?
Záleží na domluvě. Když vidím, že má dítě zájem a 
chce sportovat, může kdykoliv začít a naopak.
Když vám děti tzv. vyrostou, jakým dalším 
sportům se věnují?
Většinou už mě uhání pan Jelínek a chce nějaké 
ty šikulky na „velké“ tréninky. Ale je pravda, že z 
těch 20 malých atletů přejde na velkou atletiku jen 

zlomek. Já to ani  vyloženě jako atletiku neberu. 
Spíš chci, aby děti nelenošily a něčemu  se věno-
valy, i když je to jenom hodina týdně. Je to taková 
všeobecná průprava na další sportování.
A co soutěže a závody?
Ty šikovné posílám k panu Jelínkovi na občasné 
závody, ale na nějaké velké závodění to ještě není. 
Soutěžíme a předháníme se pouze mezi sebou.
Jak dlouho kroužek funguje?
To vám přesně neřeknu. Pamatuji se, že podobné 
sportovní hry přede mnou vedla paní učitelka 
Tučková, já s tím začala s nástupem na tuto školu, 
tedy v roce 1992.
Jak jste spokojeni se sportovním zázemím a 
vybavením?
My  nejsme moc nároční. Využíváme veškeré 
dostupné vybavení. Ale je fakt, že některé nářadí, 
žíněnky nebo švédské bedny už pamatují hodně. 
Je to všechno o penězích.
Trénujete děti jen vy sama nebo vám někdo 
pomáhá?
Trénuji sama.
Co je vaším největším „problémem“?
Asi všeobecným problémem současné doby a to  
mluvím i za hodiny tělesné výchovy ve škole, je 
taková pohodlnost a s tím související neobratnost v 
pohybu. Všichni víme, v čem je problém. Děti tráví 
volný čas úplně jinak, než jsme ho trávili my. Poho-

dlnější je sedět 
před televizí nebo 
počítačem, než 
běhat, honit se za 
míčem, posilovat. 
Přesto všechno je 
ve Včelnici stále 
hodně šikovných 
sportovců a těch 
mých 20 malých 
atletů mezi ně 
určitě patří. Asi 
z nich nebude 
ně j a ký  s l av ný 

sportovec, ale alespoň hodinu týdně je to chytne 
a snaží se.
Děkujeme za rozhovor a přejeme našim malým
sportovcůmhodněúspěchů

MarieDavidová,PavlínaNebeská

„M“ jako malá atletika 
a míčové hry
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škvarková pomazánka

Recepty

Pozvání na semifinálové boje
Tak letos je to už čtvrtý rok co hokejbalisté hrají 
2. nejvyšší soutěž v ČR a zatím pokaždé se představili 
v play-off. Poslední 2 roky jsme hráli vždy finále - byť 
neúspěšně. Letos bych vás všechny chtěl pozvat už 
na semifinálové boje, které ve Včelnici proběhnou v 
sobotu, případně v neděli 5. a 6. května. Bude to v tu 
dobu již 3. případně 4. semifinále. Soupeřem nám 
bude buď pražský Kert nebo Dobřany. Letos o vítěz-
ství hodně stojíme už proto, že to bude pro vrcholový 
hokejbal v Nové Včelnici zřejmě sezóna poslední. 
Svaz hodně tlačí na různé podmínky a organizační 
strukturu, kterou bychom jen těžce zajišťovali. Možná 
- i když tomu nechci v tuto chvíli věřit - to v sobotu 
bude naše poslední vystoupení. Navíc máme přislíbe-
no o pauze vystoupení holek z aerobicu, takže to bude 
v každém případě zajímavé odpoledne. Takže ještě 
jednou přijměte pozvání a přijďte nám v honbě za 
finálem pomoci.                                        JakubŠtěpán

Z jednání valné hromady Tělovýchovné jednoty
NováVčelnice.Foto:PavlínaNebeská

Valná hromada 
Tělovýchovné jednoty

Nevítecoseškvarkami?Poradímevám.

Škvarky, lečo a česnek semeleme, přidáme ostatní přísady 
a promícháme. Plníme do skleniček asi 2 cm pod okraj, 
protože směs nabude. Sterilujeme 20 min při 100°C.
Je to vynikající!!!!!!!!

75 dkg škvarků
30 dkg sterilovaného leča
2 stroužky česneku (může být i více)
15 dkg hořčice
4 syrová vejce
3 lžičky vegety
pepř, sůl

škvarkový koláč
25 dkg mletých škvarků
25 dkg práškového cukru
50 dkg polohrubé mouky
1 prášek do pečiva
3 vejce
1/2 lžičky skořice
4 tlučené hřebíčky
šťáva z 1/2 citrónu
citrónová kůra
marmeláda

Všechny přísady smíchá-
me, těsto rozdělíme na 2/3 a 
1/3. Vymažeme pekáč tukem 
(nevysypáváme) a rozválíme 
na něj 2/3 těsta, pak potřeme 
marmeládou. Ze zbylé 1/3 těsta 
vytvoříme navrch koláče mříž-
ku a pečeme v mírně vyhřáté 
troubě 20-30 min.
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ze života knihovny

Nabídka pro seniory
Milý senioři, chcete se naučit vyhledávat na 
Internetu nebo jen se naučit pár věcí na počítači. 
Stejně jako na podzim a přes zimu opět v Městské 
knihovně pokračují počítačové kurzy. Nemusíte 
se bát, výuka postupuje individuálním tempem a 
zatím se každý naučil to, co potřeboval. 
Pokud má někdo možnost dostat se na Internet 
sám, může si v knihovně zakoupit knížku Školička 
Internetu za 30 ,- Kč (25,- kniha + 5 ,- poštovné). 
Kniha plná obrázků obsahuje 127 stran.
Případní zájemci o počítačový kurz se mohou 
hlásit v Městské knihovně.

3. Martina Drijverová: České dějiny očima psa. 
Kniha druhá. (Albatros)
Cena učitelů za přínos k rozvoji čtenářství:
(Uděluje se bez rozlišení pořadí.)
Český špalíček. Vybrala a upravila Milada Motlová. 
(Knižní klub)
Renáta Fučíková: Tomáš Garrigue Masaryk. 
(Práh)
Daniela Krolupperová: Magdalena Dobromila 
Rettigová. Tajný deník její schovanky. (Albatros)
Iva Procházková: Myši patří do nebe… ale jenom 
na skok. (Albatros)
Zuzana Kovaříková – Viola Lyčková: Pranostiky 
krok za krokem. (Albatros)
Cena Noci s Andersenem:
Arnošt Goldflam: Tatínek 002. (Andrej Šťastný)

Po udělení cen probíhala autogramiáda a děti 
mohly získat podpisy od Petry Braunové, Ivony 
Březinové, Vlastimila Vondrušky, Martiny Drij-
verové, Renáty Fučíkové, Daniely Krolupperové 
nebo Ivy Procházkové.
Po programu v Památníku národního písemnictví 
čekalo děti „živé překvapení“, procházka histo-
rickým jádrem Prahy se spisovatelkou Alenkou 
Ježkovou, která  všechny zaujala. Stihli jsme také 
návštěvu restaurace McDnalds a rychlou prohlíd-
ku Václavského náměstí.  
Poděkování patří také paní učitelce Mgr. Daniele 
Šímové z naší novovčelnické školy a paní učitelce 
Mgr. Gertě Dvořákové a Mgr. Aleně Staré z kame-
nické školy za „pedagogický dozor“. 
Již nyní se těšíme na vyhlášení nejlepší knihy roku 
letošního.

MarieDavidová,MěstskáknihovnaNováVčelnice

rodního dne dětské knihy slavnostní vyhlášení 
ankety o nejhezčí knihu roku 2006 – SUK 2006. 
Z naší Městské knihovny Nová Včelnice se tohoto 
slavnostního vyhlášení zúčastnilo 13 nejlepších 
dětských čtenářů a návštěvníků knihovny.  Díky 
sponzorskému daru cestovní kanceláře pana Karla 
Martínka z Prahy, Základní škole  v Kamenici nad 
Lipou a Základní a mateřské škole v Nové Včelnici 
jsme mohli jet svým autobusem až na Strahovský 
klášter. Kamenické děti nejely jen na výlet, ale 
odvedly skvělý herecký výkon. Jejich nastudování 
pověstí z knihy Staré pověsti české a moravské od 
Aleny Ježkové bylo na vysoké profesionální úrov-
ni. Krásně vyslovovaly, text uměly bez nejmenší 
chybičky ale i kostýmy a „kulisy“ byly skvělé. 
Páťáci prostě překvapili nejen nás, novovčelnické, 
ale i ostatní přítomné děti, knihovnice, spisovatele 
a ilustrátory. Snad jejich vystoupení budeme moci 
vidět někde jinde, třeba u nás v Nové Včelnici. 

Ve středu 4. dubna 2007 proběhlo v 
Památníku národního písemnictví 
v Praze u  příležitosti Meziná-

Výlet na Suka

A jak vlastně dopadla samotná anketa?
Výsledky v jednotlivých kategoriích
Cena dětí:
1. Christopher Paolini: Eldest. Prvorozený. (Frag-
ment)
2. Clive Staples Lewis: Letopisy Narnie. Kniha 7. 
Poslední bitva. (Fragment)
3. Petra Braunová: Kuba nechce číst. (Albatros)
Cena knihovníků SKIP:
1. Ivona Březinová: Lentilka pro dědu Edu. (Alba-
tros)
2. Vlastimil Vondruška: Fiorella a Bratrstvo 
křišťálu. (Albatros)
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Fotoreportáž

Vrámciprojektu„DenpodleÁmose“konaného29.
března2007žácinavštívilitakéknihovnu.

Foto:MarieDavidová

VnovéklubovněvMěstskéknihovněNováVčelnice
15.března2007přimalovánítriček.

Foto:MarieDavidová

Fotoreportáž
ZNocisAndersenemvMěstskéknihovněNováVčelnice.



H
ist

or
ie

/Novovčelnickýzpravodaj16

Dne 1. března podal městský tajemník Karel Str-
nad žádost do výslužby, neboť tímto dnem dovršil 
33 a půl roku (s připočtením válečných let 38) 
služby v zdejší obci, byl zvolen tajemníkem dne 
15. září 1895 se služným 400 zl. ročně.
Dekretem ze 16. března 1929 byla mu výslužba 
přiznána a přiřknuto mu plných 100 % výsluž-
ného, tj. 23 400 Kč ročně dnem 1. června 1929 
počínaje, v případě úmrtí jeho manželce vdovský 
plat 50 % - Karel Strnad narodil se dne 17. října 
1861 jakožto syn dozorce vězňů v Třeboni. Vycho-
dil tamní obecnou školu a tehdejší nižší reálné 
gymnázium. V roce 1875 byl přijat do kadetní 
školy v Praze, odtud byl přeložen do kadetní školy 
v Budapešti a tam byl přidělen k 32. pěš. pluku 
maďarskému. V roce 1878 ve 3. ročníku násled-
kem úrazu při cvičení byl po 2 měsíčním léčení 
superarbitrován a jako invalida byl propouštěn z 
vojenského svazku. 
V roce 1879 nastoupil místo zapisovatele u okres-
ního soudu v 
Počátkách, kde 
byl přidělen k 
pozemkovým 
knihám a až do 
30. září 1882 
byl zaměstnán 
při zakládání 
pozemkových 
knih tamního 
soudního okre-
su s měsíčním 
služným 16 zl. 
Od 1. října 1882 jako notářský kancelista byl 
zaměstnán u notářství Dr. Kysselta & Klimpela 
v Počátkách. Od 15. září 1895 působil jakožto 
tajemník ve zdejší obci, kdež dle zákona č. 394 z 
roku 1922 rozhodnutím zemského výboru v Praze 
r. 1924 zařazen byl platově do VIII. třídy 4. stupně 
státních zaměstnanců, dle zákona č. 103 z roku 
1926 do IV.třídy stupně 6 tarifu.
Tajemník Strnad byl na slovo vzatý úředník, 
přesný, spolehlivý a výborný znatel samosprávy 
obecní, kancelářský praktik. Jako úředník obce 
těšil se vážnosti všeho občanstva, jemuž dovedl 
velmi často a ochotně poraditi.
Úřední agendu obecní vedl vzorně, rovněž agendu 
místní školní rady a účty obou těchto úřadů. Od 

kronika 
Augustina Dvořáka - 1929

počátku svého působení byl jednatelem a poklad-
níkem hasičského sboru. V mládí byl i společensky 
činný, v posledních létech nevyhledával hlučných 
společností a žil jen ve své rodině. Rozloučiv se s 
úřadem a reprezentanty obce i místní školní rady, 
chystal se na pobyt ke své dceři do Spořičova. Sbor 
dobrovolných hasičů se sokolskou jednotou, jejíž 
byl od jejího založení členem přichystali 27. května 
večírek na rozloučenou s Karlem Strnadem, jenž 
v přátelské zábavě s hojnými účastníky setrval 
dlouho do noci. 2. června s manželkou svoji odejel 
do Spořičova.
Po žádosti tajemníka Strnada o penzi bylo vypsáno 
místo smluvního tajemníka s odměnou 100 Kč 
měsíčně mimo odměnu za práci v místní školní 
radě s podmínkou ¼ letní oboustranné výpovědi, 
stáří do 35 roků a předložení průkazů o vzdělání, 
zachovalosti, zdravotním stavu, domovské pří-
slušnosti a dosavadní praxi. Přednost stanovena 
uchazečům s praxi samosprávnou nebo v jiných 
veřejných úřadech. Konkurz uveřejněný třikrát v 
Národní Politice a jednou v Krajinských Listech 
končil dnem 15. dubna 1929. O místo ucházelo 
se 37 žadatelů s různou kvalifikací úřední i práv-
nickou. Městská rada z podaných žádostí šest 
předložila k rozhodnutí obecnímu zastupitelstvu. 
To hlasováním rozhodovalo mezi dvěma žadateli 
místními rodáky: Karlem Líbalem a Josefem 
Vomastkem, z nichž tento byl zvolen a nastoupil 
ihned na místo, aby se zapracoval do úřadu ještě 
za působení tajemníka Strnada.
Josef Vomastek, narodil se 4. srpna 1902 v Novém 
Etynku jako syn lesního hajného velkostatku 
Kamenice nad Lipou. Po vychození obecné školy v 
Novém Etynku navštěvoval trojtřídní měšťanskou 
školu v Kamenici nad Lipou a po té absolvoval v 
letech 1917/18 dvoutřídní obchodní školu v Jin-
dřichově Hradci, načež nastoupil jako výpomocná 
síla k městskému úřadu v Novém Etynku s počá-
tečním platem 130 Kč měsíčně, který byl postupně 
zvyšován až na 450 Kč. Po propuštění v roce 1922 
nastoupil místo v obchodě v Praze, kde vykonal 
zkoušky autořidičské a poněvadž toto zaměstnání 
bylo lépe placeno (jako kancelářská síla s 5letou 
praxi měl plat 500 Kč měsíčně, ale jako autořidič 
počáteční plat 900 Kč) věnoval se tomuto povolání 
po 4 roky až do května 1929, kdy byl jmenován 
smluvním tajemníkem zdejší obce.
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Panský mlýn ve Včelnici číslo popisné 40, známý 
pod jménem Havelkův, později „mlýn u Kantorů“, 
nyní sklad Zemědělského výkupního závodu, 
vznikl někdy za dob pánů z Vrchovišť, tedy ke 
konci XVI. nebo začátkem XVII. století.
V roce 1649 přešel celý včelnický majetek Venclíkov-
ců, včetně mlýna, do rukou Bartoloměje Paradoxe, 
svobodného pána de la Sága, španělského plukovníka 
ve službách císaře Ferdinanda III. (1637 – 1657).
Mlýn byl o třech složeních 4 stoupách a nacházel 
se na „stálé vodě“, která přicházela z panského 
rybníka pod zámkem. Silnice vedoucí od Brabce, 
tehdy lepší vozová cesta, nešla po hrázi podél 
mlýna, ale kolem „Návozníků“ (dnes Semotánů) 
pod Starkovou chalupou (nyní Melkovou), bro-
dem přes řeku mlýnským dvorem a navazovala 
na cestu ze zámecké brány.
Kamenný most přes řeku byl vystavěn teprve v 
roce 1836. Pan Antonín Starka vypráví ze vzpomí-
nek svého otce Josefa Starky, (*1861): „Naše cha-
lupa stojí rovnou pod mostem a v šestašedesátém 
roce přišli po něm do Včelnice „prajzi“ (pruské 
vojsko) a byli nakvartýrováni v jednotlivých cha-
lupách. U nás byl také jeden a ten měl na starosti 
koně a chodil je poklízet dolů do vsi.“
Mlýn, za Paradoxů, spravoval vrchností dosazený 
mlynář nebo stárek. Přesto, že hospodaření na 
mlýně bylo pod pečlivým dohledem panských 
úředníků, tento způsob jim nevyhovoval, neboť 
mlynář či stárek melou prý pro sebe a vrchnost 
šidí, rozhodl se syn Bartoloměje Paradoxe, Fran-
tišek Bernard, že mlýn pronajme. Dočteme se o 
tom v konsignaci z roku 1674 a prvním svobod-
ným mlynářem na panském mlýně ve Včelnici se 
stal mlynář Světlík. Dalším nájemcem byl v roce 
1712 Vavřinec Šubrt, etynský soukeník. Katastr 
tereziánský z 9. 1. 1714 vykazuje při panském 
mlýně ve Včelnici 2 pily a jednu valchu. O několik 
let později zřídil Šubrt, se svolením vrchnosti, při 
mlýně malou přádelnu. V roce 1725 byl nájemcem 
Jiří Mynář. Ten užíval pouze mlýn, ze kterého 
platil vrchnosti roční nájem ve výši 48 zlatých na 
penězích a v naturáliích odváděl 110 strichů žita, 
8 strichů ječmene a podle smlouvy i jiné sjednané 
úsluhy a práce. (Strach, čili obilní korec = 93,36 lit-
ru, což představovalo 1,5 měřice, na které se kdysi 
obilí měřilo). Valchu i přádelnu měli pronajatou 
„etynští“ soukeníci pro svoji potřebu, kteří již v 
roce 1739 měli svůj vlastní cechovní řád. Není 

Pověsti o Nové Včelnici
Panský mlýn ve Včelnici

Na mlýně se až do roku 1850 vystřídalo několik 
dalších nájemců, mezi nimi i mladý podnikavý 
člověk jménem Václav Svoboda, který do Včelnice 
přišel a nikdo nevěděl odkud. Ten od Geymüllera 
koupil mlýn, pilu, valchu i přádelnu se závazkem 
udržovat vodní náhon, který z řeky u dvora a pivo-
varu, procházel zámeckým parkem do rybníka.
„Svobodův mlýn v té době velmi prosperoval,“ 
vypráví dále pan Starka, „neboť Svoboda měl 6 
párů koní (byli prý ustájeni v některých chalu-
pách v Podskalí) a rozvážel mletí do širokého 
okolí až do Budějovic. Pro panský pivovar dodával 
ječmen.“ Svobodova podnikavost se projevila v 
tom, že rozšířil přádelnu a v roce 1864 postavil u 
mlýna vysoký komín, zřídil kotelnu a strojovnu 
a celý objekt poháněl parou. Pan Stanislav Sosna 
(nar. 1880), otec p. Sosny z Nádraží ulice, ve svých 
záznamech píše: „Podle vyprávění starých pamět-
níků, mohl si to dovolit proto, že při nákupu vlny 
nalezl v jednom balíku větší obnos peněz, který 
tam byl ukryt.“ Co je na tom pravdy, nevíme. Jisté 
však je, že se v té době Svoboda více zaměřil na 
textilní výrobu, než na mlýn a pilu. Vyráběl koň-
ské houně, komisní látky, zejména bílé vojenské 
sukno a v době svého podnikatelského vrcholu 
zaměstnával téměř 100 dělníků. Z mlynáře se stal 
fabrikant a to se mu stalo osudným. Po prusko-
rakouské válce (1866), kdy rakouský stát nepře-
vzal velkou objednávku vojenského sukna, ocitl 
se Svoboda na mizině a byl nucen svůj majetek 
rozprodat. Mlýn a pila dostala se do rukou Gus-
tava Starky za 48 000 zlatých. Opuštěné tovární 
objekty rychle chátraly a ve značně dezolátním 
stavu v r. 1877 je koupil Samuel Heller.
Ani Gustav Starka na mlýně neuspěl. Pan St. 
Sosna o něm píše: „Byl to mladík, hodně lehké 
povahy. Během  asi 15 let promrhal vše a musel 
si nalézt nějaké zaměstnání. Vyprávělo se, že dělal 
cesťáka u jedné firmy v Českých Budějovicích. Za 
okupace ho přivezli do Etynku a ubytovali ho v 
obecním chudobinci, kde za pár měsíců zemřel. 
Teprve po pohřbu mi jeden člověk řekl, že tu měl 
funus nějaký Starka, který tu měl kdysi mlýn.“ 

pokračovánípříště
Podlehistorickýchpodkladů,zápisůzkroniky

MěstaNováVčelnice,vyprávěníazáznamů
některýchpamětníků,zpracovalBoh.Lešetický.

PřepsalaMarieDavidová

známo zda nájemné platili mlyná-
řovi nebo přímo vrchnosti.
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Považuji za záslužné, že se Novovčelnický zpra-
vodaj věnuje popularizaci místní historie, ať už 
pokračováním v publikování kroniky Augustina 
Dvořáka, veselými povídkami Eduarda Kejsta i 
nejnověji opětovným tiskem místních pověstí. 
Ovšem při čtení naposledy otištěné pověsti O 
založení mariánské kaple ve Včelnici jsem se musel 
pozastavit nad několika nepřesnostmi. 
Za prvé mě mrzelo, že nebyl uveden autor tohoto 
zpracování pověsti. A potom mě jako studenta 
kulturní historie na Filozofické fakultě Jihočes-
ké univerzity v Českých Budějovicích zarazilo 
několik tvrzení, které autor uváděl a které bych 
rád uvedl na pravou míru. 
Bylo to však jen zázračné zachránění, které vedlo 
hraběnku Hyppolitu ke stavbě nové kaple?, ptá se 
autor zpracování známé pověsti a přikládá řadu 
domněnek o finanční motivaci této stavby. Já 
osobně bych se zeptal poněkud jinak: Bylo mož-
né vůbec něco jiného, co mohlo hraběnku k oné 
stavbě přimět, mimo vlastní vděčnosti?
Jak to ale mohlo být s těmi „ úspornými“ důvody? 
Byly-li nejbližší kostely v Jarošově a v Kostelní 
Radouni, jak tvrdí autor a cesta by zabrala půl dne, 
těžko lze souhlasit s tím, že by taková návštěva 
odváděla poddané z roboty. V neděli a v církevní 
svátky se ovšem nerobotovalo, takže hraběnka 
stavbou neušetřila čas věnovaný robotě, ale spíše 
volný čas svých poddaných. Navíc nejprve vznikla 
kaple a kolem ní se začali usazovat lidé, takže to 
fungovalo spíše opačně, protože byla-li postavena 
kaple takříkajíc na zelené louce, na které poddané 
by pak směřovalo úsporné opatření? 
Naopak domněnka o kontrole obyvatelstva je 
opodstatněná, jelikož po třicetileté válce a tedy 
i v šedesátých letech 17. století usiloval král po 
zkušenostech s českým stavovským povstáním 
o rekatolizaci země. Sama hraběnka pocházela 
ze Španělska a byla katoličkou, takže v tomto 
ohledu mohla mít jisté zájmy, nicméně že by se 
jednalo jen o tuto motivaci mi přijde jako trošku 
přitažené za vlasy.
Vykonala-li hraběnka děkovnou pouť do Altoet-
tingu v Bavorsku pravděpodobně měla důvod 
k vděčnosti velký, jelikož cestování v 17. století 
nebylo nijak pohodlné a dvacet let po třicetileté 

válce byla také velká pravděpodobnost, že by 
cestou mohla narazit na loupežníky, takže taková 
dlouhá cesta byla jistě i životu nebezpečná. ( Odka-
zuji na knihu Dějiny loupežnictva od Jindřicha 
Francka, která vyšla v roce 2002). 
A potom je také třeba vědět, že lidé barokní doby 
přemýšleli jinak než současní lidé, takže s pod-
souváním účelového materialismu paní hraběnce 
by bylo možné se spokojit před padesáti lety, ale 
současná historie je ve svých metodách už o něco 
dále…
To tedy jen pro upřesnění. Bude-li pokračovat 
Novovčelnický zpravodaj v publikování textů, 
které ozřejmí naší historii, bude to samozřejmě 
jen dobře, jen by mi bylo líto, kdyby se o zaklada-
telce kostela a potažmo celého města měli čtenáři 
dozvědět dohady, které nebyly nijak podložené a 
nevrhaly na paní hraběnku příliš dobré světlo.

VítPoláček

Názory čtenářů
Paní hraběnka Hyppolita, Novovčelnický kostel a 
robota? aneb malá historická úvaha nad textem 
otištěným v minulém čísle
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Vpondělí9.dubna2007seuskutečnilvelikonoční
koncertKomorníhosboruVelkáLhota.

Foto:MarieDavidová

šílenství, které se pokaždé strhne před plánova-
ným dnem volna, ačkoliv mají všechny obchody 
stejně otevřeno, mě stále přivádí na myšlenku, jak 
jsme mohli za hluboké totality přežít. 
Ani letos mě „nezklamali“. Svátky konzumu a 
přežírání - to je opravdu naše, tak jako Budvar nebo 
Škoda. Ovšem kultura, ta se u nás jaksi nenosí. Jak 
si mám vysvětlit, že na koncertu smíšeného sboru 
v kostele v pondělí v Nové Včelnici bylo bratru 30 
lidí? Město jako spolupořadatel - a účast zastupi-
telů? Dva z jedenácti - to je hodně smutná bilance, 
o pracovnících úřadu nemluvě. A tak mám jeden 
návrh. Což takhle pod hlavičkou města uspořádat 
rožnění prasete? A nejlépe s pivem zadarmo? Mož-
ná by účast byla vysoká, zastupitelé by šli v jednom 
šiku příkladem a byli bychom světoví.
V úvodu koncertu pronesl jáhen Poláček velmi 
zajímavou myšlenku. Že  každý můžeme pojmout 
velikonoční svátky jako vzkříšení v sobě samém. 
Tak se nám také nabízí ta druhá varianta - totiž 
vzkřísit v sobě zájem o kulturu ducha. Nejen jíd-
lem živ je člověk, to věděli naši předci již dávno.
P.S.: Všichni zúčastnění mi jistě dají zapravdu, že 
sbor z Velké Lhoty zpíval krásně a celé vystoupení 
prostě „nemělo chybu“. A tak se možná příště  
blýskne na lepší časy.                         JarkaSpurná

• Hledáme pro klienta chalupu na Vysočině. 
Zahrada, nebo navazující pozemky vítány. 
Cena do 1,5 mil. Posudek a kupní smlouvu 
zajistíme. Nabídněte prosím na tel.č.: 775 
957082 (stačí poslat SMS zprávu, zavoláme 
zpět).  Děkujeme za Vaše nabídky.
• Výkup železa a barevných kovů. Firma 
AERO Consulting zřídila od 1. 3.  2007 v Nové 
Včelnici v zadní části sběrného dvora výkupnu 
železa a barevných kovů. Vykupujeme železo, 
smaltované plechy, kamna bez šamotu, litinu, 
měď, mosaz, hliník, olovo, nerezi elektromo-
tory bez převodovek, kabely hliníkové, kabely 
měděné, spalovací motory bez olejových nápl-
ní a olejových filtrů, hliníkové i litinové
• Prodám garáž  „Na Hliněnce“, Informace  v 
real. kanceláři. Tel. 384 361 043
• Hledám pracovníka na občasnou výpo-
moc při údržbě nemovitosti. Informace 
602 471 622
• Prodám dětské zánovní (1 rok používané) 
kolo s přehazovačkou na cca 5 – 8 let. Cena 
dohodou. Tel. 384 394 324
• Pronajmu garsoniéru na sídlišti Na Hli-
něnce, zasklená lodžie, dlouhodobě. Telefon 
728 36 90 90.

řádková inzerce

Ač obchodník, nemám ráda veškeré 
svátky. Určitě ne proto, že svoji práci 
nemiluji. Ale to, co nám poslední 
dobou předvádějí „zákazníci“, zůstává 
stát na hranicích rozumu. Davové 

Jaká je naše kultura?Velikonoční koncert

Velikonoční výstava
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NáDVOŘí NECHYBY
1. května – Prvomájové posezení – pořádá MO ČSD 
Nová Včelnice

MĚSTSKá KNIHOVNA
9. května - výtvarná dílna - „Maminka má svátek“
16. května - turnaj ve společenské hře - „Sudoku“
30. května – „Slavíme Den dětí“ - překvapení
Celý měsíc - výstava - „Květnové tradice“
Celý měsíc - výstava knih - „Příroda v knihách“
Celý měsíc - výstava - „Cestujeme po Evropě -
Dánsko“
Celý měsíc - vědomostní test - „Cestujeme po Evropě 
– Dánsko“

KuLTuRNí DůM
12. května v 18 hodin - Den matek. Hudebně zábavný 
program. K poslechu a tanci hraje Malá muzika. 
Součástí pořadu je krátké vystoupení žáků 5. A ZŠ 
Kamenice nad Lipou s divadelně nastudovanými 
pověstmi „Libuše a Přemysl“ a Dívčí válka“.

MuZEuM
7. 4. až 13. 5. - Příběh sedláka Rajtera – od kolekti-
vizace ke globalizaci. Pokračování výstavy.
12. května v 15 hodin - autorské čtení
26. května – Návrat kohouta č. 439 – aneb rej Cyk-
lobel na zámku v Kamenici nad Lipou. Výstava o 
historii a současnosti jízdních kol (viz článek)
26. května od 15 hodin - ukázky jízd na zámku

DIVADELNí ZáJEZDY
18. května v 17.30 hodin u KD - Klicperovo divadlo 
Hradec Králové: JARMILKA. Příběh obyčejné těhot-
né dívky – svačinářky z doby dusných padesátých 
let, odehrávající se v drsném prostředí kladenské 
Poldovky, s postavami normálních, ale svérázných 
lidí. Inscenaci zdobí písničkář Vlastimil Třešňák se 
zhudebněnými Hrabalovými verši.
30. května v 17.30 hodin u KD - Městské divadlo 
Mladá Boleslav: MARIuS A FANNY. Něžný příběh 
o první lásce dvou mladých Francouzů, o romantické 
touze po dálkách a životního dozrávání, o lidech, 
kteří jsou hrdi na to, že jsou tím, čím jsou. Odehrává 
se před osmdesáti lety v marseillském přístavu.

KINO KAMENICE NAD LIPOu
5. května ve 20 hodin - BíLá MASAJKA
12. května ve 20 hodin - NOC V MuZEu
19. května ve 20 hodin - PRáZDNINY
26. května ve 20 hodin - ERAGON

 Nová Včelnice

kulturní přehled

kamenice nad Lipou

3. května v 16.00 hodin - TINA BAuER - PEZELLEN. 
Obrazy a kresby. Výstava potrvá do 22.července.
4. května v 21.00 hodin - LAMPIÓNOVÝ  PRůVOD  S  
OHŇOSTROJEM. Sraz  u Obchodní akademie TGM.
5. května v 19.30 hodin - KONCERT. Účinkují:  Lucie 
Novotná - příčná flétna, Miloslava Machová (Gebrová) 
- klavír, Jan Mach - klarinet. Kaple sv. Maří Magdaleny
10. května v 19.00 hodin - DáMSKÝ  KREJČí. Repríza 
komedie se zpěvy a tanci.  Hrají: P. Körner, V. Staněk, 
K. Lišková, L. Ratajová, R. Štěbetáková, K. Heřmánko-
vá,  divadelní kapela Ukrutanka a další. Sál Střelnice
13. května v 16.00 hodin - ZLOBIVÝ  BROuČEK. 
Divadelní pohádka z cyklu „Děti s rodiči do divadla“. 
Sál Střelnice
14. května v 19.00 hodin - JINDŘICHůV  HRADEC  
PŘED  100 LETY - 1907. Přednáška PhDr.Františka 
Fürbacha. Muzeum - konferenční sál
17. května v 19.37 hodin - PALEČEK - JANíK. Další 
z pravidelných pořadů Hudební sklepy. Dada Klub 
Kasper - Kostelní ul.
18. května - DEN  OTEVŘENÝCH  DVEŘí v Muzeu 
Jindřichohradecka. V rámci Mezinárodního dne 
muzeí je muzeum přístupné ZDARMA.
18. května - TŘI  SESTRY. Koncert. Sportovní hala
20. května v 19.00  hodin - DVEŘE,  ANEB  PANE,  VY  
JSTE  NáHODA. Divadelní hra. Hrají: Jitka Smutná, 
Jan Hartl a Jana Stryková. Sál Střelnice
23. května v 19.00 hodin - CYRANO. Divadelní hra. 
Hrají: M. Hofmann, J. Čvančarová, F. Blažek, J. Jankov-
ský a další. Sál Střelnice
24. května v 19.00 hodin - CASTLETON A VER-
MONT  STATE  COLLEGE. Koncertní vystoupení 
amerického studentského sboru. Zámek-Rytířský sál
27. května v 17.00 hodin - SENIOR  KLuB. Zábavný pořad 
pro střední a starší generaci. Moderátor: Václav Staněk. K 
tanci a poslechu hraje MTO V. Kriso. Sál Střelnice
28. května v 20.00 hodin - ZPíVáNí  NA  SCHO-
DECH. Koncert. Účinkují: Šantre (Praha), Pavučina 
(Pardubice), Jen tak tak. Budova gymnázia.
31. května v 19.37 hodin - SLáVEK  KLECANDR 
- OBOROH. Další z pravidelných pořadů Hudební 
sklepy. Dada Klub Kasper - Kostelní ul.

KINO  STŘELNICE
1. až 2. května - JAKO  MALÉ  DĚTI
3. až 6. 5. - OBSLuHOVAL  JSEM  ANGLICKÉHO  KRáLE
8. až 9. května - PAST  NA  ŽRALOKA
8. až 9. května - DOPISY  Z  IWO  JIMY
10. až 11. května - HuDBu  SLOŽIL,  SLOVA  NAPSAL
12. až 13. května - HANNIBAL - ZROZENí
15. až 17. května - 300: BITVA  u  THERMOPYL
18. až 20. května - ARTHuR  A  MINIMOJOVÉ

Jindřichův Hradec
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Inzerce

Prodám zahradu o celkové výměře 
398 m² k.ú. Nová Včelnice (p.č.324/38) 
v zahrádkářské kolonii včetně všech 
staveb a zařízení, v případě zájmu 
informaci o stavbách a zařízení podám 
tel. nebo na místě, cena k jednání 
280 000,- Kč.
Popis staveb a zařízení: chata se skle-
pem o výměře 12 m² se šikmou stře-
chou, skleník o výměře 29 m² , bazén, 
gril, na zahradě jsou vzrostlé ovocné 
stromy (počet 6) a ovocné keře, v are-
álu zahrady je vybudovaný dlážděný 
chodník, nové oplocení, je zde přívod 
el. energie 380 V,10 A, vlastní studna. 
K zahradě je možno zajet autem a par-
kovat v její těsné blízkosti. Zahrada je 
situována na okraji města v přírodě a 
slunce zde svítí celý den.
Vhodné pro milovníky soukromí, pěsti-
tele i rodinu s dětmi.
V případě zájmu o prohlídku volejte 
tel. 721 221 353 Josef Janda

Detail Žirovnice

přijme
seřizovače a obsluhu 

CNC strojů

Nevyučené zaučíme!

Telefon:
602 152 586 - p. Novák
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Inzerce

Nová prodejna  POTRAVIN
Na Hliněnce 479, Nová Včelnice

V letákové akci od 1.5. do 13.5. mimo jiné nabízíme:  
Šunkový salám  1kg .................... 79,— Hranolky 1 kg ..............................23,90
Zauzená rolované plec 1kg ......... 69,— Kobliha smažená 50g ....................3,90
Anglická slanina 1kg .................... 89,— Rex 3kg tři druhy ...........................149,
Vuřty 1 kg (špekáčky) ..................39,90 Okurky Bzenecké 6-9 680g ........15,90
Herkules  1 kg  ........................... 119,90 Lim. Gordon citron,pom., 2l ........10,90
Uzené celé kuře 1 kg ................... 69,— Pudink se šleh. Van.,čok. 200g ....5,50
Kuřecí čtvrtky 1 kg .......................52,50 Stolní maslo 250g .......................21,90

SUPER CENA PIVA REGENT OD 1. 5. DO 31. 5. 2007!!!
Regent světlé výčepní 0.5l ............5.90 Regent světlý ležák 0.5l ...............8.90

Těšíme se na Vaši navštěvu!
FLOP JE VAŠE JISTOTA!

PRODEJNÍ DOBA:
Po-Pa: 6.30 - 18.00
So: 7.00 - 12.00

NEDĚLNÍ PRODEJ:
8.00 - 11.00

Možnost placení stravenkami nebo platební kartou.

super cena

super cena

super cena

super cena
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